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 المستخلص

وهو عنصر قوو  . يعتبر الميليتين من أهم  المركبات الببتيدية السامة التي توجد ضمن مكونات سم النحل :المقدمة

المضووال  الميليتووين ونظوورا  ت توو  ير. عوو ا العديوود موون ا موورا لبووديل الطوو  فووي المضووال لتلتبوواد وقوود اسووت د  

معود  الالتو  ير علو  هواا سي للدراسوة الحاليوة هوو لراسوة فإت البدف الرئيلم يدرس بعناية، لتباد الننا  البضمية  لإ

مووون النووووا ي  وذلووو الفئووورات المعالبوووة بعنوووار الإندوميياسوووين الوووا  يسوووب  ملتبووواد الننوووا  البضووومية فوووي صوووائم الو

  يو ، توم اجوراء الدراسوة علو  ذكوور فئورات ا لبينوو :الطريقةة. وكيمياء ا نسبة المناعيوة والنسيبيةالفسيولوجية 

: فئوورات عولبووإ بالموواء المنطوور، مبموعووة الإندوميياسووين: أربووم مبموعووات هووي المبموعووة الضووابطة لوو قسوومإ م

فئورات عوملوإ يوميوا : مبموعوة الميليتوين ،لمود  يوو  وا ود( كبوم/مبوم 05)لإندوميياسوين  اتشمل فئرات عولبوإ ب

شوملإ فئوورات : ميليتوينوالندوميياسووين الإمبموعوة  ،أيوا  05أو   0 ،3لموود  ( كبوم/ميكوروجم 05أو  05)بوالميليتين 

تم جمم عينوات مون جسوم المعود  والصوائم وقد . أع هالموضحة لإندوميياسين متبوعاً ببرعات الميليتين اعولبإ ب

 أوضووحإ أت تبوور  :النتةةا  . كيميوواء ا نسووبة المناعيووةأو للفئوورات ومعوودالها للدراسووات الفسوويولوجية والنسوويبية 

 )وملتباد الطبنة التحإ م اطية ونضود ا جسا  المضال  للصفيحة الم اطية ل وتنشير سب  تآكيالإندوميياسين 

EMA وSMA )لإندوميياسوين امن جان  آخر ألى الع ا بالميليتين للفئرات المعاملة ب. في أنسبة المعد  والصائم

 زمونو البرعة  ي ذل  عل معتمد  فكيمياء ا نسبة المناعية تغيرات و النسيبيةالتغيرات  في ظبور مل  ان فا 

الإندوميياسووين كووات هنوواة زيووال   بواسووطةث د يضوواً خوو ل الإلتبوواد المحووف أمووا موون النا يووة الفسوويولوجية .المعالبووة

فوي  وين ان فضوإ هواه  ،فوي الطبنوة الم اطيوة للصوائم( IL-1Bو HT-5 )معنوية في مستويات وسوائ  الإلتبواد 

أت الميليتين يسوتطيم  مايوة الننوا  البضومية  نتائج الدراسةاقتر إ  :تاجاتالاستن. المستويات عند الع ا بالميليتين

 المحتملا فلاساتادا  الاساتااتجيج  تساعددفيادفددا  قدهاه الدراسة فإت بالتالي . من الت  يرات الضار  لتندوميياسين

ف.القنعةفالهضمج  كعلاجفمضعدفلإلتهعبفالمجلجتجن
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Abstract 

    Introduction: Melittin is a principle toxic peptide of bee venom. It is known as a strong anti-

inflammatory agent and used as traditional medicine for treatment of different types of diseases. 

However, the anti-inflammatory effect of melittin on the gastrointestinal (GI) inflammation has not 

been elucidated.  The aim of the present study is to investigate the anti-inflammatory effect of 

melittin on mice stomach and jejunum treated with indomethacin that induced inflammation in the GI 

tract of mice from the physiological, histopathological and immunohistochemical points of view. 

Methods: This study was performed on adult male Albino mice, which they divided into 4 groups: 

Control group: mice treated with distilled water; Indomethacin group treated with indomethacin (50 

mg/kg) for 1day; Melittin group treated daily with melittin (10 or 40 µg/kg) for 3,5 or 10 days; 

Indomethacin-melittin group treated with indomethacin followed by the above melittin doses. 

Samples from the stomach body and jejunum collected from all animals were prepared for 

physiological, histopathological and immunohistochemical studies. Results: Treatment with 

indomethacin induced mucosal erosion and exfoliation, lamina properia and submucosal 

inflammation and depletion of  antibodies (EMA and SMA) in the stomach and jejunum tissues. In 

mice treated with indomethacin, melittin reduced the histological and immunohistochemical 

alterations in a dose and time dependent manner. Also a significant increase of pro-inflammatory 

agents (5-HT and IL-1B) levels were found in the mucosa of jejunum during inflammation-induced 

by indomethacin, while these levels were reduced by melittin treatment. Conclusions: These data 

suggested that melittin can protect GI tract from the harmful effects of indomethacin. This study may 

help to support a potential strategy of using melittin as anti-inflammatory therapy of GI 

inflammation. 


